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CONSELL TERRITORIAL DE LA ZONA 09 (Mariola i Turó de Gardeny) 

Plenari realitzat el 19 de novembre de 2019, al Centre Cívic de la Mariola. 

 

Assisteixen a la reunió:      

 

Entitats: 
AVV Mariola; Assoc. Futur; AVV Turó de Gardeny; Assoc. Jubilats i P. de la Mariola; AREMI; 
Grup Municipal el Comú; Grup Municipal ERC-Avancem; Grup Municipal PSC; Serveis Socials 
Mariola; Assoc. Cultural Castell de Gardeny; Mariola en Moviment; Calidoscopi; Escola Magí 
Morera i Galícia; U.E. Gardeny; ACDC; Fundació Champagnat; Federació Catalana de 
Voluntariat; i Pla Desenvolupament Comunitari Mariola.  
 
Persones registrades: 
Francisco Salazar; Adolfo Roque; Ramon P. Roy; Salvador Mimbrera; Miguel Capilla; Esther 
Monsonís; Josep Subirà; Jesús Ler; Estefania Revés; M. José Sánchez; Víctor Ruíz; Alfredo Doya; 
Carme Martínez; Laia Morros; Emilia Corona; David Salcedo; Montserrat Muixí; Maria Jesús 
Pérez; Raquel Puértolas; Vanesa Vilas; Montse Castells; Camil·la Minguell; Juan A. Santiago; 
Javi Calles; Manel Mendoza; José L. Navarro; Óscar Sánchez; Jaume Sellés; Carme Hernández; 
Manuel Hermoso; Anna Clotet; Maria del Mar Cabré; Meritxell Feliu; Emilia Cuenca; Marta 
Cabré; Jesús González; i Montserrat Solé. 
 
Per l’administració municipal: 
El regidor de zona i president del CdZ06, Jaume Rutllant; la regidora de Participació Ciutadana i 
vicepresidenta del CdZ09, Elena Ferré; la tècnica de Participació Ciutadana, Esther Marcos; i el 
coordinador tècnic dels Consells de Zona, Francesc Mòdol. 
 

 
El president del Consell de la Zona 09, Jaume Rutllant, dóna la benvinguda a tothom, i 
valora la importància de posar en marxa el Consell de Zona, un instrument democràtic 
que es pretén que sigui eficaç -per a l’assoliment d’objectius comunitaris- i eficient, en 
la mesura que haurà de permetre fer més feina amb menys reunions, per tant amb 
més poc temps. 
En relació al funcionament del Consell, el regidor de zona fa palesa la voluntat de la 
Paeria perquè aquest rutlli autònomament: de baix cap a dalt i sense dirigisme.  
 
A continuació, la regidora de Participació, Elena Ferré, contextualitza la reformulació 
que es vol fer dels Consells ”atès que no han acabat de funcionar com a eina 
participativa”1 durant els mandats municipals anteriors. Ferré explica que no hi ha 
suficient personal tècnic per a convocar els Consells amb la freqüència que es voldria, 
raó per la qual, de moment, es mantindrà una cadència de cada 6 mesos entre 
convocatòria i convocatòria de plenari. 
Quant a la voluntat que els Consells esdevinguin “participativament més efectius”, la 
regidora Ferré fa esment a la necessitat que la Paeria incorpori tècnics i facilitadors 
que permetin vehicular amb major agilitat les peticions de la ciutadania, garantint-ne 
un seguiment adequat i un retorn satisfactori. 

                                                 
1 Es fa crítica: que els Consells hagin estat utilitzats com un espai de propaganda política; la poca continuïtat en la convocatòria de 

les reunions; i la manca de concreció i seguiment de les qüestions plantejades a les reunions. 
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Referent a les dinàmiques internes d’un Consell, Ferré referma la necessitat de ser 
operatius i d’optimitzar el temps de voluntariat de les persones participants, raó per la 
qual avança que “anem cap a un model en què qui determinarà la idoneïtat dels 
continguts a tractar serà la gent dels propis consells, i no els tècnics i polítics 
municipals”. 
Relatiu a com es vol que funcionin els Consells2, la regidora de Participació afirma que 
aquests no han de ser una instrument de resposta a peticions particulars, ans el 
contrari, han de servir per a canalitzar les aspiracions col·lectives... “Han de ser una 
eina de governança i no pas una bústia de demandes”. 
La regidora de Participació, finalitza la seva exposició explicant com el reglament de 
règim intern3 preveu dinamitzar i donar continuïtat a l’activitat del Consell durant el 
període de 6 mesos que pot arribar a existir entre una assemblea plenària i la següent. 
En referència a quins són els canals que la ciutadania –a títol individual- té al seu abast 
per a fer arribar les seves propostes a la Paeria, i rebre resposta, Ferré recorda que en 
hi ha de prou efectives com: el 010; el 973700300; la Bústia Ciutadana; el Registre 
Municipal; l’aplicatiu APPUNTA; l’Oficina Municipal d’Atenció Ciutadana; el servei 
d’atenció personal als Centres Cívics... Eines que tot i no ser prou conegudes, poden 
ser de gran utilitat a l’hora de gestionar queixes i trobar solucions a problemes 
concrets de veïns i veïnes.  
 
Acte seguit, previ el procediment4 preceptiu d’informació i d’atenció dels aclariments5 
demanats per les persones assistents a la reunió, el regidor de zona, Jaume Rutllant, i 
la regidora de Participació, donen per constituït el Consell de la Zona 09 per al mandat 
municipal 2019-2023; posen a votació el reglament de règim intern del Consell, el qual 
és aprovat; i confirmen que temporalment el tècnic encarregat de fer les tasques de 
secretaria i de dinamització del Consell serà en Cesc Mòdol. 
 
A continuació, finalitzades les intervencions del regidor de zona i de la regidora de 
participació, i escoltades diverses opinions que s’han realitzat fora del protocol 
habitual, s’inicia el torn formal de preguntes i/o propostes: 
 
Jesús González, veí. Demana que s’arreglin els clots del terra, i amb especial urgència 
els de la costa de Gardeny; González denuncia que –com a solució provisional- en hi ha 
que han estat coberts amb gruixudes plaques metàl·liques que fan molt soroll quan hi 
passen vehicles per sobre. 
 
Paco Salazar, Associació d’Acció Social i Promoció Juvenil “Futur” de Lleida. Palesa que 
la Mariola és un barri amb moltes necessitats socials, que afecten de manera 
especialment greu els col·lectius més vulnerables, entre els quals fa referència a 
menors i gent gran. Salazar demana que s’abordi el problema de la manca d’habitatge i 
creu convenient el desenvolupament d’un projecte comunitari -compartit per tots els 

                                                 
2 S’explica com inscriure’s al Consell; temes d’interès que poden tractar-s’hi; procediment i quòrum de les convocatòries, etcètera. 
3 Com funcionarà la Comissió Permanent de Coordinació; qui la integrarà; el procediment de presa de decisions, etcètera. 
4 En referència al procediment que el Reglament de Participació estipula per a la constitució del Consells Territorials. 
5 Aclariments i dubtes relacionats amb el funcionament del Consell i de les seves comissions de treball. Davant del posicionament 

escèptic d’algunes persones participants (sobre la viabilitat del projecte de Consell), en hi ha altres que entenen que el Consell 

ofereix la possibilitat de poder trobar consensos sobre aquells temes d’interès general de persones i associacions de la zona 09. Es 

posa com a exemple a seguir, les dinàmiques de treball que es desenvolupen als districtes de zona de Barcelona. 
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agents socials del barri- que pugui ser d’utilitat per a la millora de la qualitat de vida 
dels veïns/veïnes actuals i dels/les que puguin venir en un futur. 
 
David Salcedo. Veí i membre de Mariola en Moviment. Proposa: 1. que s’habiliti una 
bústia on dipositar queixes i propostes dels veïns de la zona; 2. que es creï la figura 
d’una persona mediadora6 en el tema de l’habitatge i l’atenció a les persones en 
situació de vulnerabilitat; 3. que s’habilitin, al Consell, eines de participació 
específiques per a la infància, l’adolescència, i la joventut, atès que el format dels 
espais sociocomunitaris de les persones adultes “és molt avorrit”. 
 
En referència a la proposta d’obrir al Consell espais adaptats per al jovent, la regidora 
de participació, Elena Ferré, suggereix que alguna de les comissions del Consell de 
Zona treballi, conjuntament amb gent especialista de Calidoscopi i Pas a Pas, la manera 
com fer que adolescents i joves s’apoderin i participin en qüestions de barri.   
 
Adolfo Roque, AVV Turó de Gardeny. Fa esment que hi ha tot un seguit de coses que 
han anat proposant a l’ajuntament durant l’anterior mandat municipal, entre algunes 
d’elles, diu, en hi ha que tenen un gran valor estratègic per a la zona Mariola-Turó de 
Gardeny, com per exemple la de construir un poliesportiu cobert, o la de fer una 
biblioteca adaptada a les tecnologies de la informació i la comunicació (TIC). 
Quant a la operativitat del Consell de la zona 09, manifesta el seu interès perquè sigui 
veritablement participatiu i útil per a les veïnes i veïns de la zona. 
 
Acabat el torn obert de paraules, el regidor de zona, Jaume Rutllant, s’adreça a les 
persones presents per agrair-les el compromís i aportacions; i, abans de tancar 
formalment l’acte, fa una crida encoratjant tothom a realitzar una tasca de participació 
continuada que sumi en benefici de la comunitat veïnal de la zona 09 de Lleida. 
 
Sense cap altre tema a tractar, es dóna per finalitzat el plenari. 
 

 
Francesc Mòdol, Coordinador Tècnic dels Consells de Zona.    
Lleida, 19 de  novembre de 2019. 
 
 
 

                                                 
6 Suggereix per a la funció de “persona mediadora en habitatge” algú d’entre el personal tècnic del projecte Mariola 20.000. 
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CONSELL DE LA ZONA 09  (Mariola; Turó de Gardeny; i entorns)  

Plenari extraordinari realitzat el 4 de juny de 2020, per vídeo conferència, a causa de la 
pandèmia del COVID19. 
  
Inscripció telemàtica prèvia realitzada per: 
Adolfo Roque; Ramon P. Roy; Gregorio Gutierrez; Salvador N. Mimbrera; Estefania Revés; 
Esther Monsonís; Javi Calles Ramos; Mercè Guiu; Anna Rubinat; Rafa López; Rosa M. Pibrall; 
Emilia Caballol; Carme Hernández; Anna Clotet; Miguel Bermúdez; Laia Morros; David Salcedo; 
Carme Bellet; Mercé Batlle; Míriam Villoria; Ángeles Ribes; Jaume Sellés; Francesc Mòdol; 
Elena Ferre; i Jaume Rutllant. 
 
El regidor de zona, Jaume Rutllant, inicia la sessió plenari del Consell de la zona 09 i dóna la 
benvinguda a les persones en xarxa. A continuació, cedeix l’ús de la paraula a la regidora de 
Participació, Elena Ferre, qui presenta la nova imatge corporativa dels Consells de Zona de 
Lleida. 
Acte seguit, el regidor de zona i la regidora de participació procedeixen a explicar 
l’informe/valoració de l’estat de la ciutat arran de la crisi del Coronavirus. 
 
Finalitzada l’exposició dels tres primers punts de l’ordre del dia, es procedeix a donar resposta 
a les preguntes1 que Mercè Batlle; Javi Calles; Anna Rubinat; Adolfo Roque; Rafa López; 
Salvador Mimbrera; Gregori Gutiérrez; Miquel Bermúdez; i David Salcedo; havien realitzat, via 
Internet, en el moment d’omplir el formulari d’inscripció al Plenari del Consell; i, a posteriori, a 
les que altres persones participants han anat escrivint -en directe- al xat de la vídeo 
conferència. 
 
Acabat el torn de preguntes, el regidor de zona agraeix l’assistència en xarxa i dóna per closa la 
reunió. 

 
Francesc Mòdol, coordinació tècnica dels Consells de Zona o Barri. 
Lleida, 4 de juny de 2020 

 
1 Mercè Batlle Amorós: “S'hauria de revisar la senyalització de l'encreuament entre Mestre Tonet i Henri Dunant, donat que no es 

respecta la prohibició de sortida. 

Es desinfectaran les voreres dels carrers en el perímetre de les escoles i centres socials quan es tornin a reobrir?” 
 

Javi Calles Ramos (Escola Magí Morera): “són conjuntes (...) les dos escoles del barri?” 

 
Anna Rubinat (Escola St. M. de Gardeny): “Si es procedeix a l'obertura dels centres educatius quina ha estat la desinfecció 

realitzada? En el supòsit que al setembre l'horari escolar es normalitzi.... hi haurà un servei de neteja fix per tal complir amb les 

mesures de protecció dels nostres infants? L'Ajuntament preveu poder facilitar dispositius amb accés a la xarxa per al alumnat? 
 

Adolfo Roque: “cual es y será el futuro del barrio Turo de Gardeny, a medio y largo plazo; en cuestión de comercio?, dignificación? 

y equipamientos públicos (...)? 
 

Rafa López: “Que está pasando y que va a pasar con los bloques Juan Carlos i Gaspar de Portolá, ya que cada día hay mas trafico de 
drogas y enfrentamientos y ataques a los vecinos que tenemos una vida normal y obrera.” 

 

Salvador Mimbrera: “Quan ens finalitzaran el vial del 11 de setembre ? Quan els veïns de la zona 9 tindrem un pavelló ? Quan 
tindrem una connexió decent entre la zona 9 i l’horta de lleida ? 

 

Gregori Gutiérrez: “Quines actuacions de futur tenen pel barri Turó de Gardeny, si es farà més expansió del mateix barri i també, si 
es faran instal·lacions públiques al nostre barri. Ja que com a barri és el que menys instal·lacions té de tota Lleida.” 

 

Miquel Bermúdez: “En qui estat es troben les iniciatives començades en l'anterior mandat del projecte Mariola 20.000?” 
 

David Salcedo: “¿Donde está ubicado exactamente el edificio para alojar a los Temporeros en la Mariola? ¿Si se crea un recurso 

como el mencionado, el resto de año que no es de Temporada Fruta, en qué se utilizará ese edificio? ¿Qué tipo de medidas se 
contemplan en materia de promoción Laboral del Barrio?” 
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CONSELL TERRITORIAL DE LA ZONA 09 (Mariola; Turó de Gardeny; i entorns) 

Plenari realitzat el 18 de maig de 2021, al Centre Cívic de la Mariola. 

 

Assisteixen a la reunió:      

 

Entitats: 
AVV Mariola; Assoc. Futur; AVV Turó de Gardeny; Grup municipal el Comú; Grup municipal 
ERC-Avancem; Grup municipal PSC; Serveis Socials Mariola; Assoc. Cultural Castell de Gardeny; 
Mariola en Moviment; Calidoscopi; Escola Magí Morera i Galícia; U.E. Gardeny; Associació 
Catalana per al Desenvolupament i la Cooperació (ACDC); Fundació Champagnat; Salesians 
Sant Jordi; Associació Foccs Lleida; Escola Sta. Maria de Gardeny; Col·lectiu Nigerià Mariola; 
Federacions Gitanes de Catalunya; Frente Obrero; Assoc. Nostàlgia; La Baldufa Teatre; Equip 
Comunitari; i Residència Llar Municipal Mariola. 
 
Persones registrades: 
Francisco Salazar; Adolfo Roque; Ramon P. Roy; Salvador Mimbrera; Estefania Revés; M. José 
Sánchez; Víctor Ruíz; Alfredo Doya; Carme Martínez; Laia Morros; David Salcedo; Javier Calles; 
Jaume Sellés; Carme Hernández; Isabel Giles; Joan Valls; Teresa Palau; Emilia Cuenca; Ibrahima 
Bao; Miquel Bermúdez; Anna Rubinat; Isaac Caballero; Pat Osadiaye; Filomena Amador; Felipa 
Amador; Nerea Rueda; Josep Roigé; Dan Cater; Mohamet Tahri; Enric Blasi; Raquel Puértolas; 
Ana Garsaball; Estefania Revés; Josepa Farreny; i Juan Manuel Solís. 
 
Per l’administració municipal: 
El regidor de zona i president del CdZ09, Jaume Rutllant; la regidora de Participació Ciutadana i 
vicepresidenta del CdZ09, Elena Ferre; i de part de la Secretaria Tècnica del Consell de Zona: 
Sogues Sendra i Francesc Mòdol.  
 
S’inicia el plenari del Consell de la zona 09 amb la benvinguda del regidor Jaume Rutllant i de la 
regidora Elena Ferre, que, a continuació, donen pas al: 
 
Desenvolupament del 2n punt de l’ordre del dia:  “intervenció del regidor Jaume Rutllant 
sobre l’acció de la Paeria a Mariola/Turó de Gardeny”. 
 
El regidor fa esment a les necessitats històriques que té la zona 09, i que caldrà atendre; 
Rutllant parla de la voluntat del govern municipal d’anar fent intervencions relacionades amb 
l’habitatge (hom pretenen captar recursos provinents dels fons europeus); l’urbanisme; 
l’accessibilitat, la mobilitat i els usos dels espais públics; la seguretat i la convivència; etcètera. 
El regidor de zona palesa la conveniència que es fiscalitzi la qualitat del servei de l’empresa de 
neteja, la qual cosa no eximeix de responsabilitat aquells veïns que tenen comportaments 
inapropiats, per aquest motiu, afirma, caldrà insistir en el foment dels valors del civisme. 
En relació al seguiment de l’acció municipal, el regidor Rutllant fa esment a la visita que va fer 
l’alcalde per a copsar l’estat general de les coses a la zona, i la del regidor d’esports per a 
preveure les millores que s’haurien de fer a les instal·lacions de la Petanca, i per a tractar la 
qüestió de la continuïtat del club Unió Esportiva Gardeny. 
Finalment, en tant que regidor de l’Àmbit municipal de Cultura, Jaume Rutllant va parlar de la 
importància de la cultura com a instrument per a treballar l’autoestima i la millora de la 
comunitat, raó per la qual es va comprometre a donar suport especial a aquells projectes del 
Consell que, a més de promoure el desenvolupament de la zona 09, tinguin una clara voluntat 
de projectar-se a l’exterior, obrint i fent permeable la Mariola/Turó de Gardeny a la resta de la 
ciutat. 
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Desenvolupament del 3r punt de l’ordre del dia:  “posada en comú del treball que ha realitzat 
el Grup de Dinamització del Consell de Zona durant els darrers mesos”. 
 
Fa ús de la paraula Juan Manuel Solís, en nom de l’Equip Comunitari, per explicar que s’estan 
fent proves pilot a tres zones de Lleida en què, des de la perspectiva de fer veïnatge i de 
construir coses de manera col·laborativa, s’està actuant per a la detecció de necessitats 
existents en els seus barris i per a incorporar -en les dinàmiques sociocomunitàries- agents de 
col·lectius infrarepresentats com són els de la gent jove o els de les persones procedents de la 
migració. En referència a la tasca que estan realitzant els grups temàtics del Consell de la zona 
09, Solís explica que s’està treballant en els següents projectes: 1. “inserció laboral mitjançant 
cooperatives”; 2. “l’entorn de l’ètnia i la cultura gitana”; 3. “Escola d’Arts i festival de teatre”; 
4. “les festes”; 5. “Iftar Comú”; i 6. “esport a l’aire lliure”. 
 
Intervencions relacionades amb el 3r punt de l’ordre del dia: 
 
Emilia Cuenca, Unió Esportiva Gardeny. Reivindica la importància que espais públics com els 
parcs, o espais privats concertats, estiguin adaptats perquè nens, joves, i gent gran, puguin 
practicar l’esport. Cuenca posa en valor l’esport, en la mesura que el considera una eina de 
gran importància comunitària a l’hora de treballar la convivència, la inclusió social, l’educació i 
el civisme, i hàbits saludables.  
 
David Salcedo. Veí i membre de Mariola en Moviment. Argumenta l’interès social de dur a 
terme el projecte “inserció laboral mitjançant cooperatives” i en dóna detalls pràctics de com 
es podria materialitzar, amb el suport de la Paeria. Quant a les persones a qui beneficiaria 
aquest projecte social, Salcedo fa referència expressa a la problemàtica de joves amb dificultat 
d’accés al món laboral per causa de no haver assolit una formació reglada, i sosté que seria 
possible la creació d’una xarxa de cooperatives de treball associat que com a idea de negoci 
treballessin la recollida i reciclatge de palets, oli, ferralla, etcètera. 
 
Desenvolupament del 4t punt de l’ordre del dia:  “aprovar la creació de les comissions 
específiques del Consell encarregades de desenvolupar els projectes Escola d’Arts i Festes”. 
 
La regidora de Participació proposa aprovar la creació de les següents comissions temàtiques 
del Consell de zona: 1. “Escola d’Arts i festival de teatre” ; i 2. “model de festes”. La proposta 
s’aprova per unanimitat. 
 
Desenvolupament del 5e punt de l’ordre del dia:  “torn general de preguntes i/o propostes”: 
 
Ramon Roy, Assoc. Cultural Castell de Gardeny. Reivindica: 1. la construcció d’un poliesportiu, 
com una necessitat estratègica de la zona Mariola/Turó de Gardeny; 2. la creació 
d’infraestructures pensades amb la perspectiva de donar servei al barri i al conjunt de la ciutat; 
3. que es facin les gestions pertinents per a revertir la decisió (de la Generalitat) de treure 
l’Escola d’Adults fora de la zona Mariola/Turó de Gardeny 
 
Adolfo Roque, AV Turó de Gardeny. Expressa el seu malestar per causa “d’interferències 
polítiques” que estan retardant la solució a la demanda d’una seu social per a la seua AV. 
Sobre el projecte de creació d’una Escola d’Arts (música, teatre...), opina que és una molt bona 
proposta per a la Zona 09, que també seria beneficiosa per a tot Lleida 
 
Tere Palau, AV Turó de Gardeny. Quant a mobilitat denuncia: 1. que cal fer manteniment de la 
pintura de les bandes reductores de velocitat que hi ha a Ferran el Catòlic, ja que de nit no són 
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prou visibles; 2. que hi ha molta inseguretat en alguns dels encreuaments de Cardenal 
Cisneros, especialment en aquells punts on hi ha sortides dels pàrquings dels edificis, raó per la 
qual demana que es col·loquin miralls en llocs estratègics. 
En un altre ordre de coses, Palau constata l’abandonament d’alguns dels antics edificis militars 
de Gardeny i suggereix que en alguns d’ells hom habilitin infraestructures i/o serveis de ciutat. 
 
Víctor Ruíz, AV Mariola. En la línia de promocionar l’esport popular, valora positivament la 
proposta d’incorporar màquines esportives en algunes places de la zona, i, al respecte, 
subscriu la conveniència de relacionar esport, civisme i convivència, i justifica els valors de 
l’esport com a instrument educatiu al servei d’aquell jovent que roman moltes hores al carrer, 
sense fer res de positiu. 
Quant a la resta de qüestions de què s’ha tractat durant la reunió, diu: 1. que li ha agradat la 
idea de crear un projecte social que doni cobertura legal a l’activitat de les persones (joves o 
no) que vulguin treballar en la recollida de ferralla (i altres andròmines) sense el risc de ser 
multades; 2. que l’organització de la Festa Major de la Mariola no hauria de recaure sempre en 
la seva organització veïnal, raó per la qual suggereix la possibilitat que -de manera rotativa- 
diferents entitats se’n facin responsables; 3. que donades les seqüeles de la pandèmia en la 
gent, seria necessari que l’ajuntament oferís suport psicològic a qui ho necessités; 4. que les 
diferents comunitats religioses i/o socioculturals amb presència a la zona, haurien de 
col·laborar en la promoció del civisme i el bon veïnatge; i 5. que seria bo per a la Mariola 
recuperar un mercadet com el que es feia fa més de dues dècades, atès que al seu entendre 
ajudaria a redreçar l’economia de molts venedors ambulants que ho estan passant malament 
arran de la crisi que ha ocasionat la COVID. 
 
David Salcedo. Veí i membre de Mariola en Moviment. Proposa: 1. millorar l’enllumenat de 
llocs foscos de la zona Mariola/Turó de Gardeny; 2. que hom faci alguna mena de 
reconeixement a la trajectòria de l’activista Antonio Chacón, per la tasca històrica que ha fet 
com a veí dels blocs Juan Carlos; 3. que l’organització de les festes, més que rotatòria, hauria 
de ser col·legiada entre totes les associacions que ho vulguin; 4. que es valori la possibilitat 
d’arribar a alguna mena d’acord amb propietaris privats, perquè cedeixin temporalment espais 
alternatius on poder realitzar activitats sociocomunitàries relacionades amb l’esport o amb la 
realització d’esdeveniments socials i/o festius; i 5. que cal implicar-se perquè l’economia de 
Lleida entri a la zona Mariola/Turó de Gardeny, és a dir, que s’activin projectes econòmics de 
ciutat que tinguin el seu epicentre en l’esmentada zona.  
Finalment, Salcedo  reivindica -amb una certa nostàlgia- la tasca de proximitat que realitzava 
en el seu temps el Guàrdia de Barri; i reclama que es consolidi el lloc i funció de la feina que 
des de fa anys està realitzant -a la Mariola- la treballadora sociocomunitària Laia Morros, 
independentment de si l’empresa de serveis que l’ha estat contractant fins fa poc manté la 
concessió municipal o la perd. 
 
Filomena Amador, Mariola en Moviment. Dóna suport a la demanda de construir un 
poliesportiu on poder realitzar tota mena d’activitats sociocomunitàries (esportives, culturals, 
festives...) i també subscriu l’interès que els parcs de la zona disposin d’espais pensats 
específicament per a infants i joves. 
Amador clou la seua intervenció queixant-se que s’utilitzi la manca de neteja del barri com 
argument per a estigmatitzar el col·lectiu gitano, i fa una crida a favor del respecte 
intercultural entre les diferents comunitats presents al barri. 
 
Enric Blasi, La Baldufa Teatre. Expressa la seua satisfacció pel to constructiu de les 
intervencions de les persones que l’han precedit.  
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En relació al projecte de l’escola d’arts, pregunta: 1. si hi haurà recursos, atès que al seu parer 
no es pot pretendre que els professors de teatre, música, ballet, etcètera, treballin sense 
obtenir remuneració per la seva feina; i 2. si hi ha previst un espai on fer les activitats. 
Quant a la implementació de l’esmentat projecte, Blasi opina que, sent possibilistes, potser 
caldria engegar-lo de manera gradual, començant per unes quantes hores a la setmana, i 
preveient la creació d’un sistema de beques que permetés accedir a algunes de les activitats 
que ja s’estan realitzant a equipaments de la ciutat tals com Aula Teatre, l’Intèrpret, Orfeó... 
Blasi finalitza la seua intervenció fent esment a les moltes mancances que hi ha a la zona com a 
conseqüència de “deixadesa pública”; afirmant que el voluntariat participatiu de la gent en cap 
cas no hauria de suplir l’acció de l’administració municipal; i palesant la conveniència de 
procurar que els projectes i/o activitats que es desenvolupin a la zona Mariola/Turó de 
Gardeny transcendeixin a la resta de la ciutat, possibilitant així sinèrgies cooperatives que 
tinguin anada i tornada. 
 
Isaac Caballero, grup municipal C’s. Denuncia que mai havia vist el barri com ara: parla 
d’existència de problemes relacionats amb la seguretat ciutadana (baralles múltiples, 
agressions...) i de la lentitud en la resposta policial davant d’algunes de les situacions de 
conflicte que s’han produït; al respecte, reclama que l’ajuntament demani a la Generalitat més 
presència de Mossos d’Esquadra. 
Referent al manteniment d’espais públics, Caballero afirma que no és correcte i posa com 
exemple zones infantils com la de la Plaça de Galícia, lloc aquest on -segons explica- s’hi 
realitzen botellots sense que hi intervingui la Guàrdia Urbana, per la qual cosa l’endemà al 
matí el terra és ple d’ampolles, llaunes, bosses, i, sovint, pot observar-se -també- que s’han 
produït destrosses en el mobiliari urbà. Com un altre exemple de manca de manteniment en 
un espai públic, esmenta que la tanca de la pista de futbol sala que hi ha costat de la parròquia 
de la Mercè, està trencada des de fa 2 anys. 
Per acabar la seva al·locució, Isaac Caballero es manifesta en contra que s’hagi deslocalitzat de 
la zona 09 l’Escola d’Adults de la Generalitat, i pregunta si enguany s’obriran les piscines del 
Turó de Gardeny. 
 
Dan Cater, Frente Obrero. Vincula la viabilitat del projecte cultural que hom pretén fer a 
Mariola/Turó de Gardeny amb l’existència d’un espai de referència on fer les activitats, per 
aquesta raó pregunta a la Paeria quina és la previsió que hi ha, al respecte. 
 
Mohamed Thari, Assoc. Nostàlgia. Dóna detalls de la seua col·laboració en el si del Grup de 
Dinamització de la zona 09, i es refereix a l’“Iftar Comú” com un esdeveniment popular 
(cultural i religiós) relacionat amb la finalització del desdejuni del Ramadà, consistent en una 
festa on es comparteix taula i menjar en un espai públic, i que es fa amb la finalitat de donar a 
conèixer millor les costums i la manera de viure dels musulmans. El representant de 
l’associació Nostàlgia, contextualitza que aquesta activitat ja s’ha fet al barri del Clot. 
 
Josep Roigé, Federacions Gitanes de Catalunya. Manifesta la seua preocupació per l’incivisme 
de conductors que circulen a molta velocitat per la zona Mariola/Turó de Gardeny; i respecte 
la creació d’un nou mercadet municipal a Mariola, considera que no el veu compatible amb el 
que ja es realitza a la vora del Camp d’Esports, atès que als venedors ambulants no els sortiria 
a compte posar parada a dos llocs que estan a tocar.  
Quant a la dinamització dels mercadets existents, Roigé demana a la Paeria una estratègia 
comunicativa per a promocionar-los. 
 
Miquel Bermúdez, Veí. Opina que mentre no sigui possible la construcció un poliesportiu a la 
zona 09, caldria, durant les tardes i els caps de setmana, fer ús dels espais esportius i de pati 
de les escoles públiques. 
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Xavier Calles (Escola Magí Morera) i Anna Rubinat (Escola Sta. M. de Gardeny). En relació a la 
cessió d’espais escolars per a usos sociocomunitaris, aclareixen que ja és una pràctica existent, 
i que l’única condició que han de complir els col·lectius demandants és comprometre’s a 
vetllar per la conservació de l’espai que se’ls hagi cedit (aula, gimnàs, pati...), i a deixar les 
coses com se les han trobat. 
 
En relació a les intervencions corresponents als punts de l’ordre del dia, el regidor Jaume 
Rutllant respon: 1. que no hi ha previsió de quan hi haurà disposició econòmica per a projectar 
un poliesportiu a la Mariola/Turó de Gardeny, però que no obstant, es cercaran alternatives 
perquè la gent tingui l’opció de practicar esport amb el desenvolupament del projecte “Esport 
popular a l’aire lliure”; 2. que el projecte “Escola d’arts i festival de teatre” genera un ampli 
consens, i que caldrà anar definint-lo amb l’acompanyament de tècnics municipals; 3. que la 
manera com es replantegen les festes a la zona Mariola/Turó de Gardeny s’haurà de treballar a 
una comissió temàtica del Consell, tal com ja s’ha previst; 4. que considera molt interessant la 
proposta intercultural / interreligiosa de l’Iftar Comú, i que veu d’utilitat l’existència d’espais 
de diàleg entre les diferents comunitats religioses de la zona; 5. que caldria estudiar 
tècnicament la viabilitat de la recuperació del mercadet de la Mariola, considerant si aquest 
seria compatible, o no, amb el que es fa a la zona veïna de Camp d’Esports, i que, en qualsevol 
cas, és molt favorable a promocionar els mercadets que actualment estan en funcionament; 6. 
que ja s’està treballant pel futur aprofitament per a usos comunitaris del edificis que hi ha 
lliures de l’antiga zona militar de Gardeny; 7. que hi ha en marxa un projecte de la regidoria de 
Salut per a donar atenció psicològica a persones afectades per la pandèmia de la COVID; 8. que 
ha pres nota de les queixes que s’han fet sobre mobilitat; 9. que en matèria d’enllumenat 
públic es fan auditories com a mesura de prevenció contra la contaminació lumínica; 10. que el 
model actual de policia no contempla l’existència d’unitats estàtiques, sinó que cerca garantir 
que hi hagi capacitat operativa per a moure’s al lloc de la ciutat on més convingui, en cada 
moment, i que en relació a alguns incidents d’ordre públic que s’han apuntat, demanarà 
informació a la Guàrdia Urbana; 11. que considera poc probable que -enguany- es pugui posar 
en servei la piscina del Turó, atès que fer-ho implicaria un cost molt important que ara mateix 
no es pot assumir; 12. que  aprofitar els espais públics de la ciutat, i en concret els de les 
escoles, per a la realització d’activitats sociocomunitàries, és una opció que cal aprofitar al 
màxim; 13. que l’Escola d’Adults que ha vingut funcionant fins ara a la zona 09 és de la 
Generalitat, i que la seua funció no és donar un servei local, ans el contrari, està concebuda 
per atendre necessitats de tota la comarca del Segrià, raó per la qual, l’ajuntament no pot fer-
hi res si la Conselleria d’Ensenyament decideix ubicar-la en un altre lloc. 
Finalment, en relació a la petició que na Laia Morros pugui seguir treballant d’Educadora a la 
Mariola, Rutllant aclareix que hi ha una dificultat administrativa important, atès que 
l’ajuntament contracta els serveis a través d’una empresa concessionària, la qual és qui aporta 
el personal encarregat de desenvolupar els projectes que l’esmentada empresa hagi concertat 
amb la Paeria. 
 
Per la seua part, la regidora Elena Ferre, encoratja que les persones interessades en col·laborar 
en els projectes del Consell de zona s’incorporin a les comissions temàtiques corresponents, i 
també fa esment al propòsit que des de la regidoria de Participació es vol garantir que hi hagi 
pressupost per a la realització d’alguns dels projectes menors que proposi el Consell. 
 
Finalitzat el torn general de preguntes i/o propostes, el president del Consell, Jaume Rutllant, 
agraeix les aportacions de les persones assistents i dóna per acabada l’assemblea plenària. 
     

Secretaria Tècnica dels Consells de Zona. 

Francesc Mòdol.   

Lleida, 18 de maig de 2021. 
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CONSELL DE LA ZONA 09  (Mariola; Turó de Gardeny; i entorns) 

Plenari celebrat el 9 de febrer de 2022, al Centre Cívic de la Mariola   

 

Assisteixen a la reunió:                                                                    

 

Entitats,Plataformes i Grups: 

Grup Municipal JuntsxCat; Associació “Watani para la Libertad y la Justicia”; Companyia de 

Comediants La Baldufa; Grup Municipal PSC; Serveis Socials Mariola; Associació Veïnal Turó de 

Gardeny; Associacio Cultural Castell de Gardeny; Futur Lleida; Calidoscopi/Fundació Champagnat; 

Fòrum Ciutadà per la Cohesió Social (FOCCS); Associació Nostàlgia; Associació Senegalesa de 

Lleida; AREMI; i Mariola en Moviment. 

 

Persones:  

Bea Obis; Mourad El Boudouhi Amar; Enric Blasi; Jaume Sellés; Estefania Revés; Ramon P. Roy; 

Salvador N. Mimbrera; Paco Salazar; Carme Hernández; Anna Clotet; Marta Miret; Emilia Cuenca; 

Raquel Puértolas, Juanma Solis; Ibrahima Bao; Zakaria Sourouri; Alba Huix; Glòria Noé; Oscar 

Ardiaca; Santi Atienza; Ma Carmen Hidalgo; Isabel Chacon; David Salcedo; Gabriel Hernández; 

Hamza Aissiou Sari; i Cristina Saiz. 

 

Per l’administració municipal: 

La regidora Montse Pifarré en nom del regidor de zona 09, Jaume Rutllant; la regidora de 

Participació i vicepresidenta del consell de zona 09 Marta Gispert; i de part de la Secretaria Tècnica 

dels Consell de Zona: Sogues Sendra i Glòria Vicens. 

 

S’inicia el plenari del Consell de la zona 09 amb la benvinguda de la regidora Marta Gispert qui 

excusa el regidor de zona Jaume Rutllant que per motius de salut no ha pogut assistir, i de la 

regidora Montse Pifarré. A continuació és dona pas a: 

 

Desenvolupament del segon ordre del dia: “Memòria i previsió d’actuacions municipals a la 

zona”.  

 

La regidora Montse Pifarré fa esment de les diferents actuacions que s’han fet o estan pendents 

de fer a la zona: 1- que el Centre Cívic ja disposa de WIFI i que properament també disposarà del 

Punt de Suport Digital; 2- que des de la Biblioteca Pública i la Regidoria de Cultura s’organitza un 

cicle itinerant de conta contes, “roda de contes”, i a la primavera es realitzarà al Centre Cívic de la 

Mariola; 3- que es farà una reunió in situ al Turó de Gardeny per concretar la ubicació de les taules 

de pícnic; 4- que es realitza el manteniment habitual de neteja i jardineria;  5- que el procés del 

vial del 11 de Setembre ja està aprovat, falta l’últim tram administratiu per poder començar les 

obres.  

 

Desenvolupament del tercer i quart ordre del dia: “Aprovar la creació de comissions de treball 

temàtic del Consell de la Zona 09: Cultura; Esports; i de Promoció Laboral de Joves” i “Actualització 

de les persones integrants de la Comissió Permanent, en base als criteris previstos al Reglament de 

Règim Intern del CdZ09”. 

 

La Regidora Marta Gispert passa la paraula al tècnic Juanma Solís que explica la composició de les 

comissions i presenta l’actualització de les noves persones que conformen la permanent.  
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La mateixa Marta Gispert en demana l’aprovació per assentiment. 

 

Desenvolupament del cinquè ordre del dia: “Retiment de comptes al Plenari, del treball que ha 

realitzat el Grup de Dinamització (Comissió Permanent) i les Comissions de Treball del Consell de 

Zona durant els darrers mesos”. 

 

Marta Gispert cedeix la paraula a les comissions per a què expliquin els projectes en marxa: 

 

- Comissió de cultura. Parla: 1- Enric Blasi de La Baldufa explicant el projecte “Festival 

ENRE9 que es durà a terme del 26 al 29 de maig; 2- Ibrahima Bao  de l’Associació 

Senegalesa que parla de l’escola de teatre i música que es posarà en funcionament a partir 

del mes de febrer. Juanma Solís  explica que hi ha una petita sub-comissió que treballa per 

l’homenatge a l’Antoni Chacon, i que en converses amb el Regidor Jaume Rutllant es 

proposa donar-li en nom del Centre Cívic Antoni Chacon. 

 

- Comissió d’Esports. Parla: 1- Emilia Cuenca de la UE Gardeny qui  presenta tot el treball 

que s’està fent envers a les rutes saludables i la instal·lació de les màquines esportives 

exteriors; 2- Zacarias Sorouri de l’Associació Nostàlgia que recolza l’acció. Montse Pifarré 

intervé que s’ha avançat molt en aquest camp fent referència. 

 

- Comissió de inserció laboral de joves. David Salcedo de Mariola en Moviment explica el 

treball desenvolupat per la creació  de l’empresa d’inserció laboral de joves en el tema del 

reciclatge de l’oli i posterior treball en xarxa amb la Fundació Champagnat per poder 

ampliar les formacions per a joves i incentivar l’ocupació dels joves. 

 

 A més a més, Paco Salazar, de l’Associació Futur, proposa la creació de la comissió convivència, 

civisme i habitatge i Ramon Roy de l’Associació Veïnal Turó de Gardeny i Associacio Cultural Castell 

de Gardeny proposa treballar en crear un centre d’interpretació- memorial de la Guerra Civil a la 

Caserna de Gardeny (antiga capitania d’infanteria). 

 

Desenvolupament del sisè ordre del dia: “Aprovació en Plenari del Consell del projecte 

“Comunalitats Urbanes”, amb la finalitat de poder presentar-lo a la Convocatòria de Subvencions 

de la Direcció General d’Economia Social i Solidària de la Generalitat de Catalunya”. 

 

Marta Gispert, passa la paraula a l’Anna Clotet, Directora del Centre Calidoscopi per a la 

presentació del projecte. Explica que les Comunalitats Urbanes són part del territori de la ciutat o 

el barri de referència, on s’estableixen un conjunt de bens comunals, on s'han de generar i créixer 

els projectes d'ajuda mútua, i on s'han de dur a terme les accions i activitats previstes per assolir el 

creixement de llocs de treball i activitat econòmica.  

 

El projecte estarà constituït per un comitè activador, conformat per una entitat representant de 

cadascuna de les comissions en les que ja estem treballant com a consell (cultura, esports i 

inserció sociolaboral de joves), específicament: 1- Companyia de Comediants la Baldufa (entitat 

sol·licitant)- Xarxa comunal de cultura; 2- Fundació Champagnat-Fundació privada- Xarxa comunal 

d’inserció i formació de joves: 3- UE. Gardeny- Xarxa comunal esportiva; 4-Ajuntament de Lleida- 

encarregat de la cura dels bens comunals relacionals i de la incorporació i creixença de les xarxes 

procurant el desenvolupament de les mateixes, treballant transversalment amb diferents 

departaments que hi puguin estar implicats. 
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EL projecte  té un valor afegit molt important perquè compta amb el teixit preexistent organitzat a 

la zona . El projecte de Comunalitats agafa l’àrea d’influència de la zona 09, i els barris colindants 

de Joc de la Bola-Camps d’esports, Universitat, Instituts-Escorxador i Horta, amb un total de 

persones beneficiaries de 32.514.   

 

Es dona per aprovada la presentació del projecte a la convocatòria de subvencions. 

 

Torn general de preguntes i/o propostes: 

 

Alba Huix, veïna. Parla sobre la contaminació electromagnètica i informa del treball que s’està fent 

a la zona per poder identificar les zones blanques. Proposa ficar cartells identificatius de les zones 

blanques als punts on s’ha detectat una  baixa radiació. 

 

Isabel Chacon, veïna. Remarca la importància a fer més pedagogia pel respecte als espais púbics 

en general. A més, comenta que és una zona on hi viu molta gent gran i la importància de fer 

actuacions a diferents blocs de pisos per tal d’adequar-los (ficar ascensor, rampes...). Finalitza la 

intervenció clarificant en que consta el circuit saludable.  

 

David Salcedo, Mariola en moviment. Proposa: 1- afegir els cartells de les zones blanques als 

circuits saludables; 2- la idea de fer una pedagogia del civisme a través d’una urbana més 

mediadora; 3- la rehabilitació dels edificis i adequar els accessos per la gent gran; 4- presentació 

de la vicepresidència al Consell de Ciutat  

 

Ramon P. Roy, Associació Veïns Turó de Gardeny i  Cultural Castell Gardeny. Intensificar la neteja a 

la falda del Turó de Gardeny 

 

Adolfo Roque, Associació Veïns Turó de Gardeny. La importància d’un bon manteniment a la falda 

del Turó de Gardeny.  

 

Emilia Cuenca, veïna. Fa una reflexió sobre la deixadesa i l’incivisme del barri. També fa incís amb 

la problemàtica existent que es troba la gent gran per poder accedir a les seves llars.  

 

Mourad El Boudouhi Amar, Associació “Watani para la Libertad y la Justicia”. Reforça alguna de 

les opinions que comenten els veïns i comenta que el problema de la seguretat és un tema que 

està present a tota la ciutat.  

 

Finalitzat el torn general de preguntes i/o propostes, i en atenció a les observacions que han anat 

fent les persones participants a la reunió, la regidora Montse Pifarré comenta que li comunicarà 

totes les intervencions al regidor de zona, Jaume Rutllant.   

 

Marta Gispert i Montse Pifarré valoren molt gratament la feina desenvolupada per les comissions i 

feliciten  la feina feta. 

 

Sense cap altre tema a tractar en el dia d’avui es dona per finalitzada la sessió plenària. 

 

Secretaria Tècnica dels Consells de Zona 

Glòria Vicens 

Lleida, 9 de febrer de 2022 
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CONSELL ORDINARI DE LA ZONA 09 (Mariola; Turó de Gardeny; i entorns) 
Sessió ordinària realitzada el 1 de març de 2023, al Centre Cívic de la Mariola. 
 
Assisteixen a la reunió:   
 
Entitats, Plataformes i Grups: 
Grup Municipal PSC; Escola Magí Morera i Galícia; Grup Municipal Ciutadans; “Asociación 
Watani para la Libertad y la Justicia”; La Descomunal; AREMI; Associació Futur; AV Blocs 
Joan Carles; Salut Comunitària CAP 1r de Maig; Associació Veïnal Turó de Gardeny; 
Salesians Sant Jordi;  UE Gardeny; i La Baldufa Teatre. 
 
Persones:  
Jaume Sellés; Javier Calles; Noemí Fernández; Glòria Noé; Mourad El Boudouhi; Santiago 
Atienza; Paco Salazar; Alfredo Doya; Marta Miret; Montse Muixí; Rosa Ma. Pibrall; Núria 
Jaimejuan; Emilia Cuenca; Maria Carles; Tamara Díaz; i Susana Batista. 
 
Per l’administració municipal:  
Miquel Pueyo, Paer en Cap; Jaume Rutllant, regidor de la zona 09 i president del Consell;  
Marta Gispert, regidora de Participació i vicepresidenta del Consell; Estefania Revés i 

Raquel Puértolas (comunitaris), de Serveis Socials municipals; Andrea Villar i Núria Robert, 
de l’equip de la Descomunal; i  Juan Manuel Solís, Cristina Saiz, Glòria Vicens i Sogues 

Sendra, de l’Àrea de Participació Ciutadana.  

Miquel Pueyo, Paer en Cap, dona la benvinguda a tots els presents i passa la paraula al 
sots-inspector Jordi Castany del cos de Bombers de la Generalitat de Catalunya, que ens 
explica les xerrades de prevenció d’incendis a les llars. Bombers de la Generalitat de 
Catalunya ens presenten unes xerrades informatives per tal d'implementar la cultura de la 
prevenció d'incendis a la llar. Aquestes, estan destinades tant a entitats i associacions com 
a la ciutadania en general. Les dues xerrades que duen a terme són: 

1-Tanca la porta al foc, té com a objectius una vegada iniciat l'incendi saber el que hem de 
fer per no posar-nos en risc. 

2- Prevenció d'incendis a la llar, té com a finalitat treballar les causes que provoquen els 
incendis i treballar els hàbits que les provoquen. 

Cal tenir en compte que segons les estadístiques hi ha 12 incendis en habitatges al dia, el 
80% de morts en incendis són a les llars i, el col·lectiu més afectat són les persones > 65 
anys. 

Per acabar, ens faciliten el correu electrònic, per si algú està interessat en alguna de les 
xarrades que ofereixen: bombersprevencioincendis@gmail.com 

L’Alcalde, Sr. Miquel Pueyo, passa la paraula a la representant de l’Acció comunitària del 
Centre d’Atenció Primària 1r de Maig, Marta Miret, que explica que des del Cap s’estan 
engegant processos  amb la participació de la Zona09, la Descomunal i totes les iniciatives 
que darrerament s’han impulsat, i a més, volen comptar amb la col·laboració del  veïnat 
per diagnosticar i detectar mancances  
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A continuació, Marta Gispert, regidora de Participació i vicepresidenta del Consell de 
Zona09,  explica que per tal que els Consells siguin més horitzontals i comunitaris, i a la 
vegada, més integradors, es proposa canviar la distribució organitzativa del Consell. El 
format de consell s’intentarà, en la mesura que sigui possible i, segons les condicions de 
l’espai, que sigui circular per tal que ens vegem tots els participants. A més,  informa: 1-  de 
la nova provisió d’un altaveu Bluetooth i inalàmbric, tipus de maleta amb dos micròfons 
(un de diadema), per equipar la sala d’actes. Totes aquelles entitats que ho desitgin, en el 
moment que demanen la reserva de la respectiva sala d’actes, també podran reservar 
aquest material; 2-  que s’han anat instal·lant desfibril·ladors en tots els centres cívics per 
ampliar la cardioprotecció a la ciutat. Ara s’està fent formació a les diferents persones 
responsables dels centres cívics i a les diferents entitats vinculades; 3-  sobre el Punt de 
Suport Digital que hi ha al Centre Cívic de la Mariola, és un punt d’acompanyament, entre 
altres, a l’expedició de l’IdCat Mòbil, que serveix per facilitar els tràmits on line, ajudar en 
la petició de cita prèvia en els diferents serveis municipals i l’expedició de certificat 
d’empadronament individual; 4- el Punt d’Autoservei on hi ha instal·lat un ordinador on la 
ciutadania pot venir a fer els seus tràmits, a més, de moment hi ha una persona que és el 
connector digital que és l’encarregat de fer-vos l’acompanyament en els vostres tràmits; i 
5- els dimarts s’ha instal·lat un Punt de Xarxa Solidària per informar-vos als que estiguin 
interessats de com fer voluntariat i els programes que es fan. 

Seguidament, Jaume Rutllant, exposa la memòria i previsió d’actuacions municipals a la 
zona: 1- sobre el Pla de Millora de l’Espai Públic, és un pla estratègic que es va desplegar a 
la ciutat de Lleida mitjançant una diagnosi de punts crítics de la ciutat relacionats amb la 
neteja, el manteniment, etc. Amb aquest pla es poden anar fent avaluacions de la ciutat i 
el grau de compliment de les empreses contractades i de la pròpia corporació. També hi ha 
una part molt important que és la corresponsabilitat de la ciutadania amb relació a l’estat 
de neteja de la ciutat. Aquest Pla, també preveu fer unes accions específiques mitjançant 
una brigada que s’ha creat expressament per detectar aquests punts concrets i resoldre-
ho amb eficàcia i rapidesa. En el cas de la Mariola, es van detectar 55 incidències, 
majoritàriament es tractava de brutícia adherida a terra,  presència d’herbes i matolls i llocs 
on hi ha acumulació d’excrements de coloms o d’altres aus, etc. i aleshores es van detectar 
dins d’aquestes incidències, 33 espais d’actuació entre els quals hi ha solars de particulars 
en què l’Ajuntament els hi ha comunicat als propietaris que han de resoldre la incidència. 
A partir d’aquí també s’han determinat 58 mesures concretes com neteja intensiva amb 
màquines d’aigua a pressió de la brutícia més difícil, arranjaments d’espais, neteja, 
requeriment als titulars de solars privats i d’aquestes 58 mesures ja hi ha un 70% executat 
i la resta acabarà aquest any; 2- La Descomunal, aquest programa s’està desplegant en 
diferents àmbits, un d’ells és el cultural, en el que volem que es consolidi a la ciutat el 
Festival Enre9 per tal de tenir un millor impacte social, especialment al barri; 3- el programa 
de rehabilitació energètica d’habitatges, comentar que no es fa a tota la ciutat sinó en una 
sèrie de blocs seleccionats de la ciutat i en aquest cas, Mariola és un dels barris on hi ha 
més habitatges que entren dins d’aquesta àrea de rehabilitació. Són les mateixes 
comunitats de veïns les que demanaran aquests ajuts de rehabilitació energètica d’aquests 
habitatges, és per aquest motiu que s’ha creat una oficina que es troba al carrer Cavallers, 
que acompanyarà comunitat per comunitat en tot el procés. No es pot deixar passar 
aquesta oportunitat que va des del canvi de finestres al recobriment de les façanes per tal 
que estiguin millor aïllades i també es podrà intervenir en qüestions de mobilitat dins dels 
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propis edificis, també s’hi poden incloure temes d’accessibilitat, calefaccions, comptadors 
d’aigua, etc., entre d’altres. 

Tot seguit, Cristina Saiz, de l’Àrea de Participació Ciutadana,  informa que des l’Àrea de 

Promoció de la Salut, conjuntament amb la xarxa d’esports de la Descomunal i del Consell 

de Zona, s’han dissenyat i aprovat unes rutes saludables. El projecte anomenat “rutes 

saludables i equipaments esportius a l’aire lliure a la zona 09 (Mariola) de Lleida” ha estat 

presentat a la convocatòria d’ajudes per a la realització d’accions destinades a la promoció 

d’estils de vida saludable a través de la creació o rehabilitació d’entorns saludables, en el 

marc del Pla de Recuperació, Transformació i Resiliència (PRTR) – Next Generation i que 

gestiona la Federació Espanyola de Municipis i Províncies (FEMP) i la Xarxa Espanyola de 

Ciutats Saludables (RECS).  

La intervenció es basa en una iniciativa que sorgeix dels veïns i veïnes del barri, en el marc 

del Consell de Zona, per dignificar i millorar el seu entorn i afavorir l’accés a recursos 

comunitaris. S’han creat 3 rutes saludables que uneixen el barri amb el Turó de Gardeny i 

s’implantaran 3 infraestructures d’exercici físic a més de la plantació d’arbrat, 

desbrossament i ús de l’urbanisme tàctic per afavorir l’exercici físic, la mobilitat a peu i la 

cohesió social. A més a més, el projecte contribueix a aconseguir bàsicament l'Objectiu de 

Desenvolupament Sostenible número 3 “Salut i Benestar” i el número 11 “Ciutats i 

Comunitats Sostenibles”. HI haurà la creació de tres rutes saludables, segures i accessibles 

amb diferents itineraris pensats per a caminar, córrer i anar amb bici i adaptats als diferents 

col·lectius.  

Implementació de tres infraestructures d'exercici físic a l'aire lliure inclusius; que tenen en 

compte a nens, adolescents, dones, gent gran i persones amb diversitat funcional. Els 

diferents elements es poden trobar de manera específica per a cada col·lectiu en les 

diferents rutes saludables ja creades, formant-se així circuits saludables per a tots.  

Marta Gispert, dona pas a Juan Manuel Solís, tècnic de l’Equip de Participació, que ens 
parlarà de l’actualització del Grup Dinamitzador Zona09 que està format per 19 membres 
que són: Paco Salazar (Associació Futur); Pepe Roigé (FAGIC); Ibrahima Bao (Associació de 
Senegalesos); Zacaria Sorouri (Associació Nostàlgia); Cristina Balcells (Fundació 
Champagnat); La Baldufa Teatre (Comediants “La Baldufa”); Alfredo Doya (veí dels Blocs 
Joan Carles); David Salcedo (veí i membre de Mariola en Moviment); Montse Muixí (AV 
Turó de Gardeny); Raquel Puértolas (Equip d’Intervenció Comunitària municipal); Emilia 
Cuenca (UE Gardeny); Joan Miquel Ballesté (veí i membre de Marea Pensionista); Marta 
Miret ( Salut Comunitària del CAP 1r de Maig; Ibrahima Bao (FOCCS LLEIDA); Santiago 
Atienza (AREMI); Al Hassane Ndiaye (Associació AL-JABBOT); Oscar Ardiaca (Associació 
Cultural Castell de Gardeny); Estefania Revés (Serveis Socials municipals Mariola); i La 
Descomunal. 

Es presenta el nou projecte sorgit des del Grup Dinamitzador de la Zona 09 “De la neteja 
a la pertinença”. És un projecte plantejat de forma comunitària i per fases. En si mateix, 
consisteix en la preparació de diverses jornades al carrer. Unes d’elles rauen en sortides 
al carrer on es recull brossa i es dona informació al veïnatge sobre els beneficis d’un barri 
net. A més, es donarà informació sobre els serveis i les activitats que existeixen a la zona 
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09. Altres jornades radiquen en invertir el sentit i recollir informació sobre les 
potencialitats i necessitats del veïnatge. Així es vol aconseguir començar treballant per 
la neteja per acabar desenvolupant activitats per assenyalar la part positiva dels nostres 
barris.  
També es fa menció d’un projecte per iniciar al voltant de la convivència amb els gats de 
la zona. 
 

Continuant amb el cinquè punt de l’ordre del dia, “Actuacions del projecte “La 
Descomunal”, el regidor Jaume Rutllant, dona pas a les tècniques Andrea Villar i Núria 

Robert. Expliquen que la Comunalitat Urbana de Lleida que té com a finalitat 
acompanyar i enfortir les economies comunitàries i els projectes d’ajuda mútua i 
d'intercooperació gràcies al teixit social, veïnal i econòmic de la zona.  
La zona en la qual  es fa la intervenció és la zona 09 - Mariola, Turó de Gardeny i Blocs 
Joan Carles així com els barris veïns Instituts, Sant Ignasi, Escorxador, Pius XII, Joc de la 
Bola i Horta.  La descomunal treballa per una programació d’activitats, jornades i tallers 
socials, esportius i culturals per trencar amb l’aïllament funcional  de la zona, connectar 
la ciutat i trencar amb l’estigmatizació. Centren les intervencions en la creació de 
diferents xarxes de treball on 
cada xarxa permet compartir i consolidar experiències que impulsen l’economia 
basada en bones pràctiques, la importància dels vincles comunitaris i les relacions 
socials i personals. 
 
Des de la xarxa de cultura La XARXA ENRE9 és la xarxa de cultura i treballa per 
desenvolupar activitats que promoguin la cultura a la comunalitat, una 
zona on, històricament, no ha existit una programació cultural d’accés popular. En 
definitiva, es pretén fomentar l’accés universal a la cultura de qualitat i aconseguir 
la transformació social a través de la cultura. 
La XARXA ENTER treballa per la inserció laboral. Neix per a donar resposta a l’elevat 
índex de població juvenil en risc d’exclusió social i amb poques oportunitats d’accés al 
món laboral. 
Des de la comunalitat s’ofereixen, potencien i desenvolupen noves oportunitats 
d’aprenentatge i formació al conjunt de joves de la Zona 09 i barris adjacents amb 
l’objectiu de reforçar les seves capacitats i augmentar les possibilitats d’inserció laboral.  
La XARXA REMOU és la xarxa que promou l’activitat esportiva. Especialment enfocada 
als infants, joves i gent gran, atén de manera inclusiva a la població més vulnerable i 
ofereix un futur digne i saludable amb productes esportius a l’abast de tota la població.  
Per acabar, en l’eix creix i participa hi ha la Comissió d’activisme i memòria històrica, que 
pretén fomentar la vida comunitària i la participació ciutadana per reforçar les 
capacitats de les entitats, eliminar la fragmentació i impulsar el teixit comercial, 
associatiu i veïnal. 
Augmentar la participació de les diferents comunitats establertes al barri, i millorar 
l’autoestima comunitària i el sentiment de pertinença al barri. 
 
Torn de preguntes i/o propostes: 
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Paco Salazar, de l’Associació Futur. Expressa el seu agraïment per poder participar i 
col·laborar i demana informació sobre la rehabilitació dels edificis.  

Montse Muixí, de l’Associació Veïnal Turó de Gardeny. Comenta que: 1- s’hauria d’arreglar 
la porteria i la porta d’accés de la pista de darrere el local i tapiar o arreglar la porta de la 
discoteca Hill; 2- encara no tenen les claus del local; 3- es doni informació sobre l’estat de 
les piscines.  

Mourad El Boudouhi, de l “Asociación Watani para la Libertad y la Justícia.” Proposa canviar 
la imatge de la Mariola a través d’activitats sanes com l’esport als infants del barri i fer 
comunitat. 

Glòria Noé, veïna. Pregunta si hi ha previsió de fer un carril bici a la Mariola. 

En atenció a les observacions que han anat fent les persones participants en la reunió, el 
regidor de zona09, Jaume Rutllant, respon:  1- Lleida és una ciutat molt compactada i no 
hi ha llargues distàncies, per tant, és millor mirar bé on s’ubica l’equipament ( en aquest 
cas, les piscines) i que, per exemple, estigui a l’abast de tres barris i el comparteixin, per tal 
d’optimitzar els recursos; 2- pel que fa al carril bici, desplegar o transformar la mobilitat 
d’una ciutat és un procés llarg i el carril bici avui dia ha d’estar present i connectat amb 
continuïtat i seguretat, tot i això, el carril bici s’acabarà desplegant per tota la ciutat i 
finalment també als municipis veïns 

El Paer en Cap, Miquel Pueyo, comenta que Lleida és una ciutat 30 amb l’excepció 
d’algunes vies principals, per tant, la velocitat màxima dels cotxes és 30km/h i per on han 
de circular tant la bici com el patinet és la calçada. Comenta que s’ha reunit amb la Comissió 
Informativa de Seguretat municipal i la Guàrdia Urbana, i hi ha ordres per vigilar el 
comportament dels conductors vers als ciclistes quant a la mobilitat. 

Amb relació a altres qüestions, la regidora Marta Gispert, respon: 1- que les incidències es 
facin per escrit per tal de fer-hi un seguiment i vetllar per a la seva resolució; 2- el tema de 
les claus es solucionarà, però ara hi ha un problema d’acabament d’obra i burocràcia. 

Segon torn de preguntes i/o propostes: 
 

Noemí Fernández, del Grup Municipal Ciutadans. Pregunta sobre la ubicació dels jocs 
infantils que hi havia a la plaça Galícia i si hi ha previst col·locar alguna altra cosa.  

Emilia Cuenca, UE Gardeny. Agraeix a la Corporació la feina que han fet i l’impuls de 

projectes tant interessants com el de La Descomunal. 

Cristina Saiz, de l’Àrea de Participació Ciutadana, respon que els jocs infantils de la Plaça 
Galícia s’havien de treure degut al seu estat de deteriorament i que aquesta zona no és la 
més adient per tornar a col·locar jocs infantils, ja que els arbres deixen residus que 
deterioren els elements de joc, per tant, es va decidir posar-los en una altra zona.  

Sense cap altre tema a tractar en el dia d'avui es dona per finalitzada la sessió plenària. 

 

Secretaria Tècnica dels Consells de Zona 
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Lleida, 1 de març del 2023 

 


